

ENGLISH

FRANÇAIS

CHRISTIE'S LIVE TERMS OF USE

The following terms and conditions provide important information related specifically to Christie's LIVE™ online bidding. Please be aware that these terms are in addition to Christie's [Conditions of Sale](#) and are not intended in any way to serve as a substitute. Prior to registering to bid, you must read and agree to the Conditions of Sale. The [Conditions of Sale](#) vary from auction to auction and are accessible by clicking on Important Information on the Registered Auctions page or on the Sale Registration page. By bidding through Christie's LIVE™, you agree to be bound by these terms and conditions.

REGISTERING FOR LIVE AUCTIONS

With respect to certain auctions, it may be possible to bid "online" during a live auction. The homepage for any applicable auction will provide a button allowing for registration on "Christie's LIVE™".

To register for an auction it is necessary for the prospective buyer to create a transactional account on www.christies.com, completing necessary online forms and providing required information.

Registration for most Christie's auctions can be completed at any time prior to the day of sale. Since registration closing dates may vary, please refer to the Auction Calendar to confirm the registration closing dates for particular sales.

Please note that Christie's reserves the right, at our complete discretion, to: refuse your registration or participation in the auction via Christie's LIVE™ online bidding, revoke your permission to participate and/or refuse to award you lots at any time prior to, during or even after the close of the sale; require the production of documents relating to your identity and/or creditworthiness at any point, including in connection with any other transactions, whether online or otherwise; and, in the case of error or dispute and whether during or after the sale, to continue the bidding, determine the successful bidder, cancel the sale of the lot, or re-offer and re-sell any lot.

Prospective buyers are responsible for making themselves aware of all sale room notices and announcements. Prospective buyers are strongly advised to examine personally any property in which they are interested, before the auction takes place. Condition reports are usually available on request and for some auctions they are available online.

CURRENCY CONVERSION

The currency conversion rates on Christie's LIVE™ are updated daily. Any conversion of a pre-sale estimate or price realized into a currency different from that of the saleroom site is solely for your convenience. Errors may occur in such conversion and currencies fluctuate. We do not accept liability for such errors or fluctuations or for any reliance you or others may have on the converted currency amounts. All purchases must be made in the currency of the country where the saleroom is located.

BIDDING

Bidding through Christie's LIVE™ is provided as an alternative bidding service. Christie's encourages its clients to weigh the advantages and limitations of live online bidding when deciding whether to bid in the room or online. In this regard, please read the section below entitled "Technical Considerations."

Christie's reserves the right to refuse or revoke permission to bid online and to remove online bidding privileges during the sale.

If your computer is logged on to Christie's LIVE™ and a successful bid is sent to Christie's from your computer, you are accepting personal liability to pay the purchase price, including the buyer's premium and all applicable taxes and other applicable charges.

A live auction is by its nature fast-moving and competitive bidding can often progress very quickly. To ensure that online bidders are not placed at a disadvantage when bidding against bidders in the room or on the telephone, the procedure for placing bids through Christie's LIVE™ is a one-step process. For applicable sales, you may place your bid via Christie's LIVE™ in one of two ways:

1. Submit a "bid": enter and submit your bid by clicking the "Bid" button. Your bid is irrevocable once it is submitted and cannot under any circumstances be amended or retracted. You acknowledge that this is necessary in order to ensure that online bids are submitted and received as promptly as bids from other sources. The next bidding increment is shown for your convenience on your "Click to Bid Next Amount" button. The bidding increment available to you may not reflect the bid that is subsequently taken off the floor as the auctioneer may deviate from Christie's standard increments at any time, at his or her discretion.
2. Submit a "maximum bid": A maximum bid ("max bid") is the highest amount you are willing to bid for a lot and is exclusive of buyer's premium, taxes, duties and other charges. This service is offered as a convenience to clients who may not be present to bid once their desired lot reaches the auction block. Provided you are registered to bid on Christie's Live™, you may submit a max bid in the currency of the relevant saleroom once the sale has commenced until the point when the lot is offered for sale. You may do so by entering your max bid and clicking the "Place Bid" button. It may be changed or revoked until such time that the sale of the lot has begun. Please note that only you can access or amend your max bid. Your max bid becomes irrevocable once the sale of the lot has begun and will be executed automatically, with Christie's LIVE™ placing bids incrementally on your behalf in an amount that is a whole bidding increment until your max bid amount. Bidding increments may be found on www.christies.com within our [Frequently Asked Questions](#) about bidding. If two or more parties leave identical max bids, the first max bid received will take precedence. You may place a max bid on more than one lot; however, there may be a cap on the total amount you can place via the max bid service. Once your max bid cap has been reached, Christie's LIVE™ will no longer place bids on your behalf and any remaining max bids will be cancelled.

While the auctioneer may vary increments at his or her discretion, internet bidders using either Christie's LIVE™ bidding service above will not be able to place a bid in an amount other than a whole bidding increment (i.e., they will not be able to initiate or bid in a "split increment"). Bidding increments may be found on www.christies.com within our [Frequently Asked Questions](#) about bidding and in the [Conditions of Sale](#).

During a live auction, when bids other than internet bids are displayed, they will be displayed on the internet bidder's computer screen as "room" bids. "Room" bids include those bids taken from the live auction room(s), telephones, absentee bidders, or bids made by the auctioneer to protect the reserve. In the event of a tie between an online bid and a "room" bid, the "room" bid generally will take precedence.

The record of sale, kept by the auctioneer and clerk, will be taken as absolute and final in all disputes. In the event of a discrepancy between any online records or messages provided to you and the record of sale kept by the auctioneer and the clerk, the record of sale will govern.

PAYMENT AND COLLECTION

If you are the successful bidder you will receive a notification through your online account within 48 hours. Bidders are requested to log in after the sale to obtain details of the outcome of any successful bid. Please note that while invoices are sent out by e-mail after the auction, we do not accept responsibility for notifying you of the result of your bids.

The invoice will be available via your online account within 48 hours of the sale. You will have the option of making an online payment by bank transfer by following the instructions. In addition, for certain sales, you will have the option of making an online payment by either credit or debit card. If you have this option and make an online payment via credit or debit card, you:

- i. warrant that you are the cardholder; and
- ii. acknowledge that Christie's has no liability for your payment not reaching us where, for example where payment is refused or declined by the card supplier.

Card and other payment information is collected and processed directly by a third party service provider ("Payment Service Provider") and not by Christie's. We provide the following information to the Payment Service Provider to enable payment to be processed:

- Name
- Billing Address
- Amount

The Payment Service Provider may undertake fraud prevention reviews prior to processing any payment or as part of the payment process. Payment specific information which is submitted to the Payment Service Provider is processed on PCI compliant secure servers. The information submitted and used for processing payments is as below:

- Name and contact details including shipping and billing addresses
- Credit Card information
- Total transaction value
- Your IP Address where you are checking out from

Christie's does not have access to, or retain any credit card information.

All payments by credit card or debit card need to be authorised by the relevant card issuer.

Once an online payment has been made (either by bank transfer or where available, credit or debit card) and received by Christie's, you will receive a confirmation email. If confirmation is not received within 14 days, it is your responsibility to check with Christie's and/or your bank/card supporter that the payment has been accepted.

If you do not wish to make an online payment, buyers are requested to contact Christie's post-sale services by telephone or in person as soon as possible after the sale to obtain details of the outcome of their bids to avoid incurring unnecessary storage charges.

In addition to the hammer price, the buyer agrees to pay to us the buyers' premium together with any shipping and related costs and charges, applicable value added tax, sales or compensating use tax or equivalent tax at the place of sale and if applicable, any associated shipping and related costs and charges. In certain countries, a royalty known as an "artist's resale right" also may be payable on certain lots, which will be identified by the symbol λ in the sale particulars for that lot. Details for each auction are contained in the [Conditions of Sale](#).

Terms and conditions for payment and collection of property remain the same regardless of how the winning bid was submitted (e.g. online, absentee or in the sale room). Terms for payment and collection are detailed in section 4, "After the Sale" in the full text of the applicable [Conditions of Sale](#).

TECHNICAL CONSIDERATIONS

Christie's offers internet services as a convenience to our clients, but Christie's will not be responsible for errors or failures to execute bids placed on the internet, including, without limitation, errors or failures caused by (i) a loss of connection on Christie's or your end; (ii) a breakdown or problems with the online bidding software and/or (iii) a breakdown or problems with any internet connection, computer, mobile device or system. Execution of online internet bids is a free service undertaken subject to other commitments at the time of the sale and Christie's does not accept liability for failing to execute an online internet bid or for errors or omissions in connection with this activity.

The application that enables online bidding is optimized for broadband connectivity (DSL or cable modem). If you are using a dial-up connection, we recommend you turn off the Christie's Live™ video feed.

Please note that broadband or other internet capacity constraints, corporate firewalls and other technical problems beyond our reasonable control may create difficulties for some users including (but not limited to) accessing sales and maintaining continuity of such access.

Live internet bidding may be recorded.

ENGLISH

FRANÇAIS

CHRISTIE'S LIVE – CONDITIONS D'UTILISATION EN LIGNE

Les conditions suivantes apportent des informations importantes visant spécifiquement les ventes aux enchères en ligne Christie's Live™. Veuillez noter que ces conditions s'ajoutent aux [Conditions générales de Vente](#) de Christie's et ne sont en aucun cas destinées à s'y substituer. Avant de vous inscrire pour participer aux enchères, vous devez lire et accepter les Conditions générales de Vente. Les [Conditions générales de Vente](#) varient d'une vente à l'autre, et peuvent être consultées en cliquant sur Informations importantes à la page des Ventes aux enchères concernées ou à la page de l'Inscription aux ventes. En enchérissant sur Christie's Live, vous acceptez d'être soumis aux présentes **conditions d'utilisation**.

S'INSCRIRE À UNE VENTE AUX ENCHÈRES PUBLIQUE

Dans le cas de certaines ventes, il peut être possible d'encherir "en ligne" au cours de la vente aux enchères publique. La page d'accueil des ventes pour lesquelles les enchères en ligne sont admises sont assorties d'un lien permettant l'enregistrement sur "Christie's Live™".

Pour pouvoir vous inscrire afin de prendre part à une vente aux enchères en tant qu'acheteur potentiel, vous devez créer un compte sur christies.com en saisissant les informations requises dans les formulaires en ligne.

S'enregistrer pour la plupart des ventes de Christie's peut être effectué à tout moment avant le jour de la vente. Comme les dates de clôture d'enregistrement peuvent varier, veuillez-vous référer à notre calendrier des ventes pour vérifier les dates de clôture d'enregistrement pour une vente spécifique.

Veuillez noter que Christie's se réserve le droit, à son entière discrétion, de : refuser votre enregistrement ou participation aux enchères sur Christie's Live™, révoquer votre autorisation de participer et/ou refuser de vous attribuer les lots à tout moment, avant, pendant et même après la fin de la vente ; exiger la présentation de documents relatifs à votre identité et/ou votre solvabilité à tout moment, y compris en relation avec toute autre transaction, qu'elle soit en ligne ou non ; et, en cas d'erreur ou de litige, pendant ou après la vente, de poursuivre les enchères, désigner l'adjudicataire, annuler la vente du lot concerné, ou remettre en vente et revendre ce lot.

Il revient aux acheteurs potentiels de prendre connaissance de tous les avis de salle de vente et annonces dans la salle de vente. Il leur est fortement conseillé d'examiner personnellement les biens qui ont retenu leur intérêt avant le début de la vente. Les rapports de condition sont habituellement disponibles sur demande et, dans le cas de certaines ventes, disponibles en ligne.

CONVERSION DE DEVISES

Les taux de conversion de devises de Christie's Live™ sont mis à jour quotidiennement. Toute conversion d'une estimation préalable à la vente ou prix réalisé dans une devise différente de celle du site de vente est indiquée pour votre convenance. Des erreurs peuvent survenir dans de telles conversions et les devises fluctuent. Nous déclinons toute responsabilité pour de telles erreurs ou fluctuations ou pour toute dépendance que vous ou autres pourraient avoir quant aux montants convertis. Tout achat doit être effectué dans la devise du pays où la salle de vente est située.

ENCHÈRES

Les enchères en ligne sur Christie's Live™ représentent une alternative aux enchères en salle, Christie's encourage ses clients à considérer les avantages et les inconvénients de la procédure d'encheres en ligne au moment où ils décideront d'encherir en salle ou en ligne. Pour ce faire, veuillez-vous reporter à la section "Considérations techniques" ci-dessous.

Christie's se réserve le droit de refuser ou de retirer la permission d'enchérir en ligne au cours de la vente sur le fondement de l'attitude de l'acheteur ou de l'historique de ses enchères si elle le juge nécessaire.

Si votre ordinateur est connecté à Christie's Live™ et une enchère retenue parvient à Christie's Live™ de votre ordinateur, vous serez personnellement tenu de payer le prix d'achat, y compris la commission acheteur et toutes taxes et autres frais applicables.

Au regard de sa nature, une vente aux enchères publique se déroule à un rythme soutenu, et les enchères concurrentes évoluent souvent très rapidement. Afin de faire en sorte que les enchérisseurs en ligne ne soient pas désavantagés lorsqu'ils sont en concurrence avec des enchérisseurs présents dans la salle ou enchérissant par téléphone, la procédure d'enchérissement par Christie's Live™ se compose d'une seule étape. Pour les ventes concernées, vous pouvez placer votre enchère via le site Live™ de Christie's selon l'un des deux procédés suivants :

1. Soumettre une enchère : entrez et soumettez votre enchère en cliquant sur le bouton "Place Bid". Votre enchère est irréversible une fois soumise et ne peut en aucun cas être modifiée ou retirée. Vous reconnaissiez qu'une telle procédure est nécessaire afin de garantir que les enchères en ligne soient transmises et reçues aussi rapidement que les enchères transmises par d'autres moyens. Le prochain palier d'enchère est indiqué pour votre information sur le bouton « Click to bid next amount ». Le palier d'enchère qui vous est proposé peut ne pas refléter l'enchère qui est finalement retenue, car le commissaire-priseur peut s'écartier des paliers standards de Christie à tout moment, à sa discrédition.
2. Soumettre une enchère maximale : l'enchère maximale ou Max Bid (« Enchère maximale ») est le montant le plus élevé que vous êtes prêt à offrir pour un lot et ne comprend pas la commission acheteur, les taxes, droits de douane et autres frais. Ce service est proposé pour faciliter l'enchère des clients qui pourraient ne pas être présents pour enchérir lors de la mise aux enchères du lot qu'ils souhaitent acquérir. Nous réservons que vous soyez inscrit sur le site Christie's Live™, vous pouvez soumettre une Enchère maximale dans la devise de la vente concernée au début de la vente, et jusqu'au moment où le lot est proposé à l'enchère. Pour cela, vous pouvez entrer le montant de votre Enchère maximale et cliquer sur le bouton « Place Bid ». Elle peut être modifiée ou retirée jusqu'à ce que le lot soit proposé à l'enchère. Veuillez noter que vous seul pouvez avoir accès à votre Enchère maximale et la modifier. Votre Enchère maximale devient irréversible une fois que le lot est proposé aux enchères et elle sera exécutée automatiquement, Christie's Live™ plaçant les enchères de manière progressive en votre nom pour un montant qui correspond au palier de l'enchère totale jusqu'au montant de votre Enchère maximale. Vous trouverez les paliers d'enchère sur www.christies.com dans notre rubrique [Foire Aux Questions](#) sur les enchères. Si deux ou plusieurs enchérisseurs ont soumis des Enchères maximales identiques, la première Enchère maximale reçue aura la priorité. Vous pouvez placer une Enchère maximale sur plus d'un lot ; cependant, il est possible qu'il y ait un plafond sur le montant total que vous pouvez placer via le service d'Enchères maximales. Une fois le plafond atteint, Christie's Live™ ne fera plus d'offres en votre nom et toutes les Enchères maximales restantes seront annulées.

Bien que le commissaire-priseur puisse faire varier les paliers d'enchère à sa discrédition, les enchérisseurs en ligne utilisant le service d'enchères de Christie's Live™ ci-dessus ne pourront pas placer une enchère d'un montant autre que le palier d'enchère entier (ils ne pourront pas enchérir en « palier séparé »). Les paliers d'enchère se trouvent sur www.christies.com dans notre rubrique [Foire Aux Questions](#) sur les enchères et dans nos [Conditions générales de Vente](#).

Au cours d'une vente aux enchères publique, lorsque les enchères autres que les enchères transmises par voie électronique sont affichées, elles s'affichent sur l'écran de l'enchérisseur en ligne assortie de la mention "Salle". Les enchères "Salle" incluent les enchères transmises par les enchérisseurs présents dans la (les) salle(s), par téléphone, par les enchérisseurs absents, ou par le commissaire-priseur pour protéger le prix de réserve. Dans le cas de deux enchères égales, l'enchère "Salle" prévaudra généralement sur l'enchère en ligne.

Le procès-verbal de vente, conservé par le commissaire-priseur et par le clerc, sera considéré comme final et absolu dans tout litige. En cas de différence entre les rapports ou les messages qui vous auront été fournis par voie électronique et le procès-verbal de vente conservé par le commissaire-priseur et par le clerc, le procès-verbal de vente prévaudra

RÈGLEMENT ET ENLÈVEMENT

Si vous êtes l'adjudicataire, vous recevrez une notification sur votre compte en ligne dans les 48 heures de la vente. Les enchérisseurs sont priés de se connecter après la vente afin d'obtenir des détails sur le résultat de toute enchère remportée. Veuillez noter que si les factures sont envoyées par courrier électronique après la vente, nous n'avons aucune obligation de vous informer du résultat de vos enchères.

La facture sera disponible via votre compte en ligne dans les 48 heures suivant la vente. Vous aurez la possibilité d'effectuer un paiement en ligne par virement bancaire en suivant les instructions. En outre, pour certaines ventes, vous pourrez effectuer un paiement en ligne par carte bancaire. Si vous effectuez un paiement en ligne par carte bancaire, vous:

- i. garantissez que vous êtes le titulaire de la carte ; et
- ii. reconnaissiez que Christie's n'est pas responsable si votre paiement ne nous parvient pas lorsque, par exemple, le paiement est rejeté ou refusé par le fournisseur de la carte.

Les informations relatives aux cartes et autres paiements sont collectées et traitées directement par un prestataire de services tiers (le "Prestataire de services de paiement") et non par Christie's. Nous fournissons les informations suivantes au Prestataire de services de paiement afin de permettre le traitement du paiement :

- Nom
- Adresse de facturation
- Montant

Le Prestataire de services de paiement peut procéder à des diligences relatives à la prévention de la fraude avant de traiter tout paiement ou dans le cadre du processus de paiement. Les informations spécifiques au paiement qui sont soumises au Prestataire de services de paiement sont traitées sur des serveurs sécurisés conformes à la norme PCI. Les informations soumises et utilisées pour le traitement des paiements sont les suivantes :

- Nom et coordonnées, y compris les adresses de livraison et de facturation
- Données des cartes bancaires
- Valeur totale de la transaction
- L'adresse IP du lieu de votre transaction

Christie's n'a pas accès aux données des cartes bancaires et ne les conserve pas. Tous les paiements par carte bancaire doivent être autorisés par l'organisme bancaire émetteur.

Une fois qu'un paiement en ligne a été effectué (par virement bancaire ou, le cas échéant, par carte bancaire) et reçu par Christie's, vous recevrez un courriel de confirmation. Si la confirmation n'est pas reçue dans les 14 jours, il vous appartient de vérifier auprès de Christie's et/ou de votre banque que le paiement a été accepté.

Si vous ne souhaitez pas effectuer un paiement en ligne, vous êtes priés de contacter les services après-vente de Christie's par téléphone ou en personne dès que possible après la vente pour obtenir des détails sur le résultat de vos enchères et afin d'éviter de devoir payer des frais de stockage inutiles.

En plus du prix d'adjudication, l'acheteur s'engager à nous régler la commission acheteur ainsi que les frais d'expédition et tout frais connexes, la taxe sur la valeur ajoutée ainsi que toute taxe associée ou équivalente sur le lieu de vente si elle s'applique et, le cas échéant, les frais d'expédition et tout frais associés. Conformément à certaines législations nationales, une redevance appelée « Droit de suite » peut également être due sur certains lots, qui sera identifiée par le symbole λ lors de la vente de ces lots. Les détails de chaque vente aux enchères figurent dans les Conditions générales de vente.

Les conditions de règlement et d'enlèvement des biens restent identiques quelle que soit le type d'adjudication (en ligne, par procuration ou dans la salle). Les conditions de règlement et d'enlèvement font l'objet de la section 4, "Après la vente", de la version intégrale des Conditions générales de vente en vigueur.

CONSIDÉRATIONS TECHNIQUES

Christie's offre des services Internet pour la commodité de ses clients, mais Christie's ne sera pas responsable des erreurs ou des manquements dans l'exécution des enchères portées sur Internet, y compris, mais sans s'y limiter, les erreurs ou manquements causés par (i) une perte de connexion de la part de Christie's ou de votre part ; (ii) une

panne ou des problèmes avec le logiciel d'enchères en ligne et/ou (iii) une panne ou des problèmes avec toute connexion Internet, téléphone portable, ordinateur ou système. L'exécution d'enchères en ligne sur Internet est un service gratuit qui est soumis à d'autres engagements au moment de la vente et Christie's décline toute responsabilité en cas d'inexécution d'une enchère en ligne sur Internet ou d'erreurs ou d'omissions y étant liées.

L'application qui permet d'enchérir en ligne est optimisée pour la connexion haut débit (DSL ou modem câble).. Si vous utilisez une connexion bas débit, nous vous recommandons de désactiver le flux vidéo de Christie's Live™.

Veuillez noter que les contraintes liées à la bande-passante ou au débit internet, aux pares-feux d'entreprise et à tout autre problème technique indépendant de notre volonté peuvent générer des difficultés pour certains utilisateurs y compris, sans y être toutefois limité, pour accéder aux ventes aux enchères et assurer le maintien de cet accès.

Les enchères en direct sur Internet peuvent être enregistrées.